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El Club Universitari 
   
Tinc records de quan era més menut i era ma germana la que anava als concerts. 

Jo havia anat a veure activitats, concerts del Club Universitari quan estava la seu a 

Cantaires, aquí dalt pujant a la Simpàtica. Encara no tenia l’edat per a què 

m’agradés esta gent, perquè jo encara jugava a cotxets, però havia anat a veure 

concerts d’estos. Anava amb ma germana. Recordo també un concert dels Setze 

Jutges a Roquetes, al cine Catalunya, on després va ser la discoteca La Poma. Un 

concert dels Setze Jutges, que no sabia qui eren, però vaig acompanyar ma 

germana. Activitats a La Noria de Plata, no sé si promogut pel mateix empresari 

d’allà, però també una mica producte de tot lo que havia fet l’Universitari. Per cert, 

a la Noria de Plata es van fer sis hores de cançó, també seguint la idea de les sis 

hores de cançó de Canet, tothom anàvem amb les sis hores de cançó aquí a 

Tortosa. Però de tot, encara que es fes en altres llocs, l’ànima continuava sent lo 

Club Universitari.  

 

Al 75 com a soci? Suposo que uns quants anys abans ja anava per allí. Lo procés era 

que tu anaves  pel Casal Tortosí, perquè era on es feien les activitats que més o 

menys la gent que érem universitaris.... Quan tu anaves a Barcelona te n’adonaves 

de moltes coses, d’unes inquietuds culturals, socials, polítiques, teològiques. I llavors 

això a Tortosa  es vivia allí, al Casal Tortosí. Al tenir-te allí et deien “et podries fer 

soci”. El 1975, sí... Aquest any em vaig deure fer soci. Recordo haver anat per allí a 

Trobada 72 bastants anys abans.  

 
Xerrades a l’estiu, que ens trobàvem tots allí, quan encara no estava ni obert lo bar. 

Estàvem amb un company, Manolo Navarro, que ja és mort, i era una miqueta 

l’animeta de tot allò. Coneixies gent, hi havia converses molt divertides, tots allí baix 

de la figuera. Encara no estava el bar, potser hi havia màquines de cervesa, Coca-



cola o de cafè. Sortíem tots allí. Recordo tardes senceres així. Després, ja quan em 

vaig deure fer soci, potser vaig entrar més a organitzar activitats. 

 
La Trobada de Joventut era un referent. Tothom parlava de la trobada com si 

hagués sigut un referent molt important, culturalment, a nivell social i d’inquietuds. 

Tothom recordava la Trobada. Però jo no l’havia viscut, n’havia sentit parlar. Potser a 

partir d’aquell boom o d’aquell impacte de la Trobada, llavors molta gent va 

començar a integrar-se. 

 

 

El Club Universitari i el teatre 
   

   
Al 1977, hi va haver una representació teatral que es deia H2O=$, que es va fer al 

Casal Tortosí, presentada pel grup de teatre del Club Universitari, el Grup de Cultura 

Popular. Ho van fer Albert Fabà, Manolo Pérez Bonfill, Julio Loras i Immaculada Fabà. 

Jo no estava al grup, però estava ja al Club Universitari, estava organitzant coses. 

Me’n recordo que es va fer a l’església, on ara és l’ISSET. 

 

No sé si es va representar alguna vegada més, però recordo que es va representar 

dins d’una sèrie d’activitats. No me’n recordo, de quin any era, però hi va haver un 

acte explicatiu de tot això. Vam estar... on estava la sala d’actes de la Casa 

Diocesana. Un acte on vam anar un munt de gent de Tortosa a veure què era això, 

quins perills. Va ser la primera època en què la gent va començar a preocupar-se 

pel tema del transvasament. 

 
I l’obra aquesta de teatre va ser una obra molt, molt divertida, amb cançons del 

Jaume Arnella. Jaume Arnella havia posat la música a les lletres que havien escrit els 

autors, no sé si eren l’Albert Fabà i el Pérez Bonfill. I l’obra era divertida, irònica. Si ho 

mirem així, des de la perspectiva històrica, igual va ser un precedent de tota 

aquesta ironia i aquesta alegria amb què s’ha portat la lluita contra el 

transvasament. Recordo això. També recordo que la representació aquesta es va 

fer amb l’església plena de gent i tothom cridant “No al transvasament”!  

 



I també et diria que aquest grup de teatre potser era l’evolució d’un que hi havia 

hagut... Jo  havia estat en un grupet. Jo era només lo que encenia i apagava els 

llums a un altre grup. Perquè no m’atrevia a pujar a l’escenari, no m’atrevia a ser 

actor. Me feia moltíssima vergonya pujar dalt d’un escenari. Llavors la meva 

implicació en aquestes coses era amb un grupet, en una obra de teatre que em 

sembla que també havia dirigit Manolo Pérez Bonfill, que es deia El tintero, i que els 

protagonistes eren precisament Joan Sabaté, lo que ara és alcalde de Tortosa; 

Mariano Borràs, lo que és president del Club Universitari; Albert Fabà, que també era 

dels actors de l’H2O; un noi que es deia Pere Audí; Paquita Gausachs... Era una obra 

també molt divertida i molt irònica sobre el funcionariat, sobre el treball, la vida dels 

administratius. I aquesta obra em sembla que va ser abans de . Ho dic perquè molta 

gent que després va estar a l’H2O, abans va estar a El Tintero.  

 
Jo només posava un cassette. Me’n recordo que hi havia un moment en què el 

protagonista, que es deia Crock, es volia tirar a la via del tren o així; i jo  vaig anar a 

gravar, amb un cassette rudimentari de l’època, lo soroll del tren aquí a les vies del 

pont del tren. Perquè encara no hi havia efectes especials, llavors havia de ser tot 

casolà. Jo feia els efectes especials i encenia i apagava els llums. Però era una 

obreta que es va representar a la Cooperativa de Remolins, es va representar a les 

pedanies. Potser a partir d’aquí van sortir altres inquietuds podríem dir a nivell de 

teatre. Aquesta representació va implicar moltíssima gent, perquè crec que eren... 

no sé, igual exagero, però crec que eren 30 o més de 30 persones. 

 

 

El  Casal  Tortosí 
   

   
Hi havia sempre un problema que discutíem a les juntes, perquè després jo vaig ser 

uns quants anys de la junta directiva del Club Universitari. I sempre a les juntes sortia 

el tema de pagar a les monges.   

 

Les monges van vendre lo Convent de Sant Joan a les entitats que formaven lo 

Casal Tortosí, que eren los Cantaires de l’Ebre Delta, lo Club Universitari, lo Club 

d’Escacs i el Moto-Club. Eren quatre entitats. Els que més vida social fèiem érem los 



del Club Universitari i los de Cantaires. Cantaires potser era l’entitat més catalanista, 

sardanista, i natros érem l’entitat més esquerrana, cultural; els universitaris tortosins. 

 
Llavors hi va haver un moment en què, clar, s’ajuntava que los problemes 

econòmics... Se feien activitats per a treure diners, però al mateix temps eren 

activitats d’aquelles políticament no desitjades, no?. Després entraríem en els 

problemes que hi havia quan s’organitzaven activitats. 

 

Però el Casal va entrar en una crisi molt forta, econòmica, perquè cada vegada era 

més difícil pagar lo deute de les monges. Sempre es deia: És que les monges! Ho 

pagaven les entitats. Això va arribar un moment que va ser insostenible, i hi va haver 

una època amb molts problemes. Problemes econòmics i a més problemes polítics. 

Venia la policia, van tancar el bar... Recordo que van vindre amb una màquina 

d’escriure allí mateix al claustre, on està la llimera. Van plantar la màquina d’escriure 

i van aixecar l’acta del tancament del bar. No sé per quines raons. Dos policies, 

eren de Tortosa. Van asseure’s allí a la llimera, on es fa la Taverna d’Enrico, i jo 

recordo que tots ens vam quedar com... de quadres, mirant com aixecaven l’acta 

de segellar allò, no?. I llavors hi va haver un moment en què se van fer unes 

activitats que es deien “ Salvem lo Casal, 24 hores”. Entre elles una va ser 24 hores 

d’activitats continuades, i crec que una de les activitats va ser la representació de 

l’H2O. 

 
En vespres de les primeres eleccions municipals se va fer una reunió. Vam convocar 

a tots los partits polítics, una mica pensant que molta gent que havia portat una 

activitat intensa, després passaria al món de la política. Perquè lo Club Universitari 

era una entitat una mica com una plataforma, allí hi havia líders polítics, del PSUC, 

del PSC...  

 

Hi havia gent de totes les edats, qui més qui menys feia el seu aprenentatge.  Lo 

PSUC durant molts anys va ser el que va portar el pes més fort de tota aquesta lluita 

cultural. A través de la cultura es portava una lluita democràtica. Però després vam 

entrar gent del PSC.  

 



Jo era molt simpatitzant del PSUC, però finalment em vaig fer del PSC. Era dels de la 

junta del Club Universitari, que també eren del PSC. En aquells moments estàvem 

units. Hi havia gent de la CNT, havia gent dels carlins crec... I llavors se va fer una 

reunió al que era un dels menjadors del bar, on es va convocar els representants de 

tots els partits polítics per a què agafessin el compromís que passades les primeres 

eleccions municipals, manés qui manés, es comprometessin a recuperar lo Casal 

Tortosí amb aquella idea. I t’asseguro que jo vaig anar a aquella reunió, i allí van 

anar des dels partits més d’esquerra fins a la Falange. Hi havia una persona de la 

Falange, i tots se van comprometre que sí, que allò, aquella idea de Casal 

d’entitats, de Casal Tortosí, que tant havia fet i tal, que llavors, des de l’Ajuntament, 

se li donaria suport. I com veus tu... res. 

 
No sé si hi ha actes. Però jo t’asseguro que en aquella reunió van anar representants 

de tots los partits polítics que hi havia en aquell moment a Tortosa, i tots se van 

comprometre què si estaven a l’Ajuntament farien alguna cosa per salvar el Casal. 

L’edifici continua, no vull ser derrotista. El Casal com a tal d’alguna manera s’ha 

salvat. S’ha fet l’Escola d’Art, s’utilitza per a algunes coses... Però el que passa és que 

aquella idea d’un centre cultural viu que acollís totes les entitats, bé, per unes coses 

o altres això no ha sigut. Potser si passades les eleccions hi hagués hagut un primer 

impuls... Però, passades les eleccions, la veritat és que a Tortosa, com a molts llocs 

de Catalunya, hi va haver una baixada brutal, radical de l’associacionisme. 

L’associacionisme cultural va baixar molt, suposo que en part,  perquè la majoria de 

gent que estava a la majoria d’activitats van passar a ser polítics, i no va haver-hi 

relleu. 

 

La  Transició 
 
 

Des de les meves vivències, hi ha una època amb moltes activitats, que és la 

Transició. Jo vaig viure al Club Universitari els anys de la Transició, la prelegalització 

dels partits polítics. Hi va haver uns anys en què hi havia una gent que era del PSUC, 

que portava el pes fort d’una manera molt clandestina i a través d’activitats 

culturals. Portaven conferències, feien coses... Després hi va haver la Transició, i hi va 

haver un despertar general. Molta gent ens vam afiliar a partits polítics. 



Es van organitzar moltes coses. Moltes obres de teatre, com per exemple es va fer La 

Setmana Tràgica, una obra de teatre, en aquells moments, amb una infrastructura  

impensable de veure’s a Tortosa. Era la Setmana Tràgica. L’època de La ciutat 

cremada.  Era una obra de teatre dels temps gloriosos dels grups independents.El 

públic estava al mig, i l’escenari eren unes plataformes que anaven... En aquells 

temps!... unes veles... 

 

Després van venir Dagoll Dagom, que van fer No hablar en clase. La primera 

vegada que van venir Els Comediants a Tortosa, amb una obra de teatre que es 

deia  Catacrock. 

 
T’estic parlant de Dagoll Dagom, de Comediants, grups que actuaven a l’església, 

amb un sostre fet de lones de quadres. Dagoll Dagom amb Pepe Rubianes fent  No 

hablaré en clase o Els Comediants...  

 

L’antiga església, que era l’escenari d’hivern, i el Torreó, que era l’escenari d’estiu, 

tenien una vida hipercultural continuada. L’altre dia parlàvem dels deu anys de la 

mort de l’Ovidi Montllor. L’Ovidi Montllor..., allò era casa seva, venia cada dos per 

tres a cantar, a dins, a fora... Lluís Llach... 

Lluís Llach i Quico Pi de la Serra van fer uns concerts conjunts que en van fer ben 

pocs a Catalunya, i un lo van fer al Torreó.  

 

Hi ha uns anys precedents a això, que els concerts es feien als Cantaires, on ara hi 

ha l’esplai de La Caixa. Allí hi havia un teatret i allí van venir Pi de la Serra, Raimon, 

Ovidi, Lluís Llach... Anaven a cantar allí dalt, venint en tren amb la guitarra. Los 

anàvem a buscar i pujaven a cantar. 

 

 

Activitats  i  censura 
   

 

Jo feia discs fòrums. Sí, era temàtic. Avui Víctor Jara, o avui Ovidi Montllor. Portàvem 

un tocadiscs allà i posàvem vint cançons d’un, presentant-les. Presentant qui era 

aquesta persona. 

 



Lo disc fòrum de l’Ovidi Montllor lo van prohibir. En la Transició, quan s’havia mort 

Franco, ens van prohibir un disc fòrum de l’Ovidi Montllor, perquè els permisos no 

s’havien demanat. 

 
Era una activitat pública i necessitava un permís. Los moments de la Transició van 

ser també els moments en los que el Govern es va posar més dur. Van ser uns anys 

en què hi va haver un enduriment. Hi havia temporades en què muntaves concerts i 

feies pagar una entrada i no passava res, i hi havia temporades en què organitzaves 

un concert i et venia la policia i et deia : “ Vostès no poden organitzar concerts”, o 

després te deien: “Vostès poden organitzar concerts, però no poden cobrar entrada 

perquè no són una empresa”. Llavors aquí venien les “feta la llei feta la trampa”. Un 

any que van venir Ovidi Montllor i Marina Rossell se va presentar la policia a veure 

què feien. Llavors ens vam inventar una cosa que era que, en lloc de vendre 

entrades, fèiem socis del Club Universitari. 

 
Hi havia tres taules amb unes files de gent fent-se socis, clar, en lloc de comprar 

l’entrada. A una de les tauletes estava Joan Sabaté, me’n recordo que llavors los 

policies secretes, que tothom los coneixia perquè vivien a Tortosa, se van posar a la 

cua. I clar, com que hi havia tanta gent, al final ja més que fer un carnet se venia 

l’entrada, perquè si no hi havia una cua molt llarga. I ells van lligar que en realitat no 

estàvem fent socis, allò amb fitxa i tal, sinó que l’entrada... I al final lo policia a la 

taula aquella va dir: “ Esto se acabó” , i va treure la placa allí damunt.  I bé, van 

desmuntar tot lo xiringuito.  A més van dir que no podíem fer pagar entrada i van dir 

a la gent que entressin gratis. Clar, portaves Ovidi Montllor, Marina Rossell, Lluís Llach 

i et feien coses així i no podies organitzar res. Me’n recordo que l’Albert Fabà estava 

venent entrades des de darrera una columna, de cara a la gent dient: 

“Col·laboreu”. Explicava lo que havia passat, però clar la gent... era difícil explicar-

los lo que passava. 

 

I donada aquesta crisi, hi va haver una època en què optàvem per organitzar discs 

fòrums, que era més barat perquè teníem els discs. I la gent venia i era gent més 

jove.  Víctor Jara va ser un cantant molt important de la cançó xilena, i el van matar 

durant la Dictadura de Pinochet , i tenia aquestes cançons:  Te recuerdo Amanda... 



La gent escoltava qui era Víctor Jara... Era això, un disc fòrum. I aquesta cançó, et 

documentaves una mica, i clar, els discs fòrum funcionaven. 

 
Hi va haver un dia que vam fer un disc fòrum de l’Ovidi Montllor. Com sempre vam 

fer les fotocòpies, les vam penjar a les cinquanta botigues de Tortosa que més o 

menys ens deixaven penjar coses, i aquell dia ens van prohibir el disc fòrum d’Ovidi 

Montllor, perquè no havíem demanat permís. Ens van fer donar una llista amb totes 

les botigues de Tortosa on havíem penjat cartells del disc fòrum sobre Ovidi Montllor. 

I vam anar Pere Audí i jo a donar-los una llista. Ho vam fer amb tota la ironia, volent 

dir, què voleu, no?. Què és com una intimidació o què és?. Per a què ens feu donar 

una llista? Cada dia et demanaven una cosa diferent. 

 

Hi va haver una època en què jo era el vocal d’activitats musicals. Hi ha un acta on 

estan totes les lletres de les cançons, i posa: “Autorizado”, “denegado”, 

“denegado” ... I la policia anava amb allò i mirava si aquella cançó es podia cantar 

o no.  Bé, ara ho veiem divertit, fins i tot en aquell moment... tenia la seva gràcia, tot 

i que era patètic.  Perquè era una dictadura, que en los anys de la Transició, aquells 

anys en què intuíem que allò s’acabava, eren patètics, i rèiem. Jo vaig conviure 

molt els anys de la junta amb Joan Sabaté, Mariano Borràs..., crec que vam ser 

l’última tongada de socis que ens vam posar a la junta. No sé si Mario Balaguer hi 

estava o no, però es movia molt per allà..., Albert Fabà..., I rèiem, la veritat és que 

rèiem.  

 
Era frustrant quan veies que la policia venia a tancar lo teu bar, lo teu lloc de reunió,  

vés a saber per què, per quin motiu. Sempre al·legaven alguna cosa. O et prohibien 

un recital, o no et deixaven cobrar entrada, o et tancaven la teva seu. 

 

Recordo el mateix Ovidi Montllor que, un dia, en un concert, va aixecar el puny en 

alt, i hi havia dos policies. Però com a la cançó deia que agafava l’autobús i se’n 

anava, pos feia així, no?. Ell feia així (aixecant el puny en alt), com si estigués a 

l’autobús, i clar, la gent se moria, aplaudint i... i ell en lo puny i l’autobús. I els policies 

es van quedar només amb l’autobús. Aquella mateixa nit, tant l’Ovidi Montllor com 

la Marina Rossell van haver d’anar a declarar a comissaria. Era bastant habitual. 

 



Hi va haver uns anys que fèiem cine. Precisament a les 24 hores aquelles seguides 

d’activitats, una de les coses que es feia era cine. Es feia El acorazado Potemkin, 

Ivan el Terrible, La conjura de los voyardos, aquelles pel·lícules en blanc i negre... Tot 

anava en funció una mica de qui hi havia a la junta, perquè si hi havia un a qui li 

agradava molt lo cine, pos ell aconseguia unes pel·lícules de setze mil·límetres que 

podíem llogar molt barates, de cine històric...  Se feia cine a l’Església, a l’estiu se 

feia cine al Torreó. Hi havia els problemes de sempre. Les coses funcionaven fins que 

et venia el buròcrata de torn a dir-te que com és que estaves fent allò!. Si se’ls 

posava al cap que allò no es podia fer...No et deien tots los problemes, sinó que un 

dia et deien un problema, i quan l’havies solucionat te’n buscaven un altre. Però sí 

que s’havia fet cine. Penso que es feia de tot, si ens fiquéssim a mirar activitats: cine, 

teatre, música, discs fòrums, xerrades, conferències... 

 
 

Salvem  lo  Casal 
 
Al final, hi va haver també una d’aquestes últimes jornades que jo recordo com una 

de les últimes estirades fortes que van ser “Salvem lo Casal”, ja quasi... ja en 

democràcia, ja... I van ser 24 hores d’activitats: en un lloc discs fòrums, en un altre 

teatre, música. I a fora hi havia una fireta de partits polítics. Era l’època aquella en 

què els partits venien coses: postals del PSUC, del PSC d’això, de lo altre, plaques, 

xapes.  Un dels primers partits que es va legalitzar va ser el PSC, PSC Congrés, que 

era el partit de Joan Raventós, aquí a Tortosa de Josep Bayerri. 

 
I llavors aquella nit, lo PSUC igual va... (encara què no estava legalitzat), també va 

posar la seva paradeta. Solidaritat n’hi havia, anaven tots units sempre. I, aquella nit, 

que va coincidir en Pasqua, aquella mateixa nit en què precisament allí, en públic, 

van posar la seva paradeta, va ser quan se va legalitzar també lo Partit Comunista. 

A Pasqua, que va coincidir que al Casal Tortosí hi havia aquella fira i aquelles 24 

hores de Salvem lo Casal. La mateixa nit que ells van dir “ Aquí estem” també els 

van legalitzar, no?. Va ser motiu d’alegria. 

 

A partir de les primeres eleccions democràtiques, se va acabar la vida, l’activitat 

cultural. Va coincidir també amb la crisi econòmica del Casal. Va sobreviure una 



mica el bar,  potser va ser l’últim lloc de tertúlia que vam tenir. En aquell bar és on jo 

penso que s’han parit més projectes, més empreses, més idees, més obres d’art... 

més de tot! Era lo nostre bar de tertúlia de l’època de la Transició i dels primers anys 

de la democràcia. Era un bar on convivien los estudiants i els que ja no eren 

estudiants, artistes, poetes, escriptors. I convivíem amb los gitanos, que feien cada 

concert de guitarra increïble. I també i convivien una colla de gent de Remolins, i es 

va fer una mescla d’entre cultures bastant interessant. Molt, molt interessant. Jo de 

fet vaig créixer entre esta mescla, entre tot això, esta convivència al bar... Crec 

recordar que més o menys en los primers anys de la democràcia ja es va tancar tot i 

se va reconvertir de seguida. Hi va haver suposo la solució que allò podia ser 

l’Escola d’Art. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


